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تازهها

شبکه اول پخش سریال جدیدش را 
آغاز می کند

مجموعه تلویزیونی »گذر از رنج ها« از شنبه 27 
دی ماه روی آنتن شبکه اول سیما می رود. به گزارش 
ایسنا، سریال »گذر از رنج ها« به کارگردانی فریدون 
حس��ن پور و تهیه کنندگی علی لدنی قرار اس��ت از 
شنبه تا چهارش��نبه حوالی ساعت 22 و 20 دقیقه 
از ش��بکه یک سیما پخش شود. به گفته مدیرگروه 
مجموعه های تلویزیونی ش��بکه یک سیما، سریال 
»گذر از رنج ها« در 36 قس��مت 45 دقیقه ای تولید 
ش��ده است و پخش آن تا پایان امسال ادامه خواهد 
داش��ت. رحمان س��یفی آزاد درباره  آخرین وضعیت 
ضبط س��کانس های پایانی این س��ریال هم گفت: 
تا یک هفته آینده کار تصویربرداری س��کانس های 
اروپایی این سریال که در کشور قبرس است به پایان 
می رسد و کار ضبط کل این مجموعه تلویزیونی به 
پایان خواهد رس��ید. س��کانس خارجی این سریال 
مرب��وط به درمان بیماری یکی از کاراکترهای اصلی 
با بازی بابک حمیدیان اس��ت که جزو قسمت های 
پایانی سریال محسوب می شود. او درباره سریال دهه 
مب��ارک فجر هم توضیح داد و اف��زود: ما برای دهه 
فجر همین س��ریال »گذر از رنج ها« را داریم که به 
نوعی در بخش هایی از این سریال تحولات ایران در 
دوران پهلوی روایت می شود. سریال »گذر از رنج ها«، 
داستان زندگی زنی به نام »دنیا« را از لحظه تولد تا 
مرگ روایت می کند. این سریال درام تاریخی است و 
در آن زندگی دنیا از س��ال 1335 تا 1369به تصویر 
کشیده می شود. فیلمنامه »گذر از رنج ها« را فریدون 
حس��ن پور نوش��ته و نگارش آن حدود 3 سال طول 
کشیده است. بخش عمده ای از این سریال که خرداد 
سال 92 کلید خورد در شمال کشور از جمله رشت، 
لاهیجان و دیلمان تصویربرداری شد و سکانس هایی 
از آن در ش��یراز و آرامگاه حافظ شیرازی و شاه چراغ 
ضبط شد. سریال »گذر از رنج ها« از شنبه 27 دی ماه 
س��اعت 22:20 از شبکه یک سیما پخش می شود. 
در این س��ریال پژمان بازغی، بی��ژن امکانیان، بابک 
حمیدیان، ترلان پروانه، پیام دهکردی، جعفر دهقان، 
مه��ران رجبی، ماه چهره خلیل��ی، نگین معتضدی، 
سعید آرمند، داوود فتحعلی بیگی، حسین عابدینی، 
آزیتا ترکاشوند، مریم خدارحمی، هستی مهدی فر، 
مجید پتکی، فریبا خاتمی و سیما خضرآبادی بازی 

می کنند. 

جلسات مطبوعاتی پس از نمایش 
فیلم ها در کاخ جشنواره داغ می شود 
سیداحد میکائیل زاده گفت: با اجرای برنامه »یک 
فیلم، یک سلام« امسال در برج میلاد تنها جلسات 
نقد و بررس��ی فیلم ها را خواهیم داش��ت نه معرفی 
 عوام��ل فیلم ه��ا را. مدیر ارتباطات و اطلاع رس��انی 
سی و سومین جشنواره بین المللی فیلم فجر با تاکید 
بر اینکه این برنامه می تواند قبل از آغاز جشنواره به 
شور و حال جش��نواره فیلم فجر کمک کند، اظهار 
داش��ت: م��ا در واقع بعد از جلس��ات متع��دد به 3 
رویکرد اصلی رس��یدیم و قرار است که در این دوره 
از جشنواره 3 برنامه متفاوت با هم داشته باشیم که 
اولین آنها برنامه »یک فیلم، یک س��لام« است. وی 
ادامه داد: ما همچنین قص��د داریم در ایام برگزاری 
جش��نواره طی برنامه دیگری در ۸ سالن سینمایی 
بزرگ از جمل��ه پردیس س��ینمایی ملت، پردیس 
آزادی، اریکه ایرانیان، فرهنگ، پردیس س��ینمایی 
ک��ورش و. . . 20 دقیقه قبل از نمایش فیلم ها دیدار 
مردم ب��ا عوامل فیلم ها را ترتی��ب بدهیم که طبق 
پیش بینی ها نزدیک به 300 س��انس جلسه معرفی 
خواهیم داش��ت. وی افزود: سومین برنامه ما در برج 
می��لاد و پس از نمایش فیلم ها خواهد بود که اصولاً 
جلساتی تخصصی تر با رویکرد نقد و بررسی فیلم ها 
خواهد بود که اهالی رس��انه و منتقدان سینما، پس 
از اک��ران فیلم ها درباره آنها نظر داده و س��ازندگان 
فیلم به آنها پاس��خ خواهند گفت. وی یادآور ش��د: 
برنامه ای که با عنوان »یک فیلم، یک س��لام« از روز 
چهارشنبه 24 دی ماه در پردیس سینمایی ملت آغاز 
ب��ه کار خواهد کرد و تا سه ش��نبه 30 دی ماه ادامه 
خواهد داش��ت به این منظور در نظر گرفته شده تا 
همه عوامل فیلم های سینمایی در میان اهالی رسانه 
حاضر ش��وند و به معرفی ش��عار فیلم ها، پوسترها، 
عکس ها و بخش هایی از فیلم شان بپردازند.  وی ادامه 
داد: همچنین کارگردانان، تهیه کنندگان، بازیگران و 
س��ایر عوامل فیلم ها نیز در این جلسات به سوالات 
اصحاب رس��انه پاس��خ خواهند داد و این برنامه در 
واقع یک بسته برای معرفی رسانه ای و هنری فیلم ها 
خواهد بود تا تماشاگران سینما که می خواهند اقدام 
به پیش خرید بلیت های فیلم ها کنند مطلع باشند که 
فضای فیلم هایی که آنها قصد خرید بلیتش را دارند 
چیست و با آگاهی قبلی نسبت به خرید بلیت ها اقدام 
کنند که این امر می تواند به ارتقای سطح مخاطب 
در سینما کمک ش��ایانی کند.  گفتنی است ظرف 
یکی دو دوره گذش��ته جشنواره فیلم فجر، جلسات 
مرس��ومی که بعد از نمایش هر فیلم در برج میلاد 
تحت عنوان »نقد و بررسی فیلم« همه ساله با حضور 
خبرنگاران و منتقدان سینما برگزار می شد، به مرور 
تنها به جلسات معرفی فیلم و عوامل آن تبدیل شده 
بود که به نظر می رس��د با اجرای برنامه »یک فیلم، 
یک س��لام« این جلس��ات به ماهیت اولیه خویش 
بازگش��ته و نمایندگان رسانه های گروهی می توانند 
س��والات تخصصی خود را در جلسات برج میلاد با 

عوامل اصلی فیلم در میان بگذارند. 

تصاویرپخشنشدهازفرارشاهدرشبکهمستند

موتور شبکه مستند روشن شد؟!

»فرار با پرواز شماره 26« برای اولین بار تصاویر 
دیده نش��ده یکی از بزرگ تری��ن حادثه های تاریخ 
معاصر ایران و جهان را نمایش می دهد. به گزارش 
تس��نیم، »فرار با پرواز ش��ماره 26« برای اولین بار 
تصاویر دیده نش��ده یکی از بزرگ ترین حادثه های 
تاریخ معاصر ایران و جهان را نمایش می دهد. این 
مس��تند در یک قس��مت 30 دقیقه ای تهیه شده 
که از شبکه مس��تند پخش می شود.  این مستند 
به مناس��بت 26 دی سالروز فرار ش��اه از کشور، با 
نمایش ابعاد فرار شاه از ایران، تصاویر نابی از لحظات 
تاریخ ساز ایران اسلامی را به تصویر می کشد. »فرار 
با پرواز ش��ماره 26« جمعه، 26 دی، ساعت 17 و 
همچنین 22:30 از ش��بکه مس��تند سیما پخش 
می ش��ود، سپس تکرار آن روز شنبه 27 دی ماه در 

ساعات 19 و نیز 23:30 پخش خواهد شد. 

آغاز اکران »روزگاری عشق و خیانت« 
از نیمه بهمن

فیلم س��ینمایی روزگاری عشق و خیانت به 
کارگردانی داوود بیدل از 15 بهمن اکران می شود. 
به گزارش تسنیم، فیلم سینمایی »روزگاری عشق 
و خیانت« از 15 بهمن در گروه سینمایی آزاد اکران 
می شود. محسن صادقی مدیرعامل جبرئیل فیلم و 
پخش کننده این فیلم از افرادی که ش��عار »نه غزه، 
نه لبنان« سر می دادند دعوت کرده که تا به تماشای 
این فیلم بنشینند.  فیلم سینمایی »روزگاری عشق 
و خیانت« به کارگردانی داوود بیدل و تهیه کنندگی 
روح الله ش��مقدری س��اخته ش��ده اس��ت و در آن 
بازیگرانی همچون شهرزاد کمال زاده، میلاد کی مرام، 
همایون ارشادی، نسرین مقانلو، سحر قریشی، حسن 
جوهرچی، جعفر دهقان، علی اوسیوند، آتش تقی پور 
و جمشید هاشم پور ایفای نقش می کنند.  در خلاصه 
داستان این فیلم آمده است: اتفاقی غیرمنتظره پروانه 
و دخترش آین��ه را غافلگیر می کند، گویا این اتفاق 
ریشه در گذشته پروانه دارد؛ گذشته ای که سال ها از 

مواجهه با آن هراس داشته است.

عرضه مجموعه تصاویر »کاک احمد« 
در نمایشگاه کتاب تهران

نش��ر یازه��را)س(، مجموع��ه ای جدی��د از 
عکس های حاج احمد متوسلیان را در دست تهیه 
دارد. این اثر با عنوان »کاک احمد« در نمایشگاه 
کتاب تهران عرضه خواهد شد.  به گزارش تسنیم، 
مجموعه 12 جلدی »ق��اب عکس« مجموعه ای 
ش��امل تصاویری از رزمندگان و ش��هدای دوران 
دفاع مق��دس و همچنین عکس های��ی از حضور 
شخصیت های سیاسی و مذهبی در جبهه هاست 
که از سوی انتش��ارات یا زهرا)س( تهیه و تدوین 
شده اس��ت. این انتش��ارات در نظر دارد تا کتاب 
عکس مربوط به حاج احمد متوس��لیان، فرمانده 
لشکر محمد رسول الله)ص( را تا بیست و هشتمین 
دوره نمایشگاه کتاب تهران آماده و روانه بازار کتاب 
کند. این اثر که با عنوان »کاک احمد« منتش��ر 
خواهد شد، دربردارنده 162 عکس از این فرمانده 
در مقاطع مختلف است. مجموعه »قاب عکس« 
ش��امل تصاویری از فرماندهان شهید دوران دفاع  
مقدس است که از جمله آنها می توان به »حسین 
خ��رازی، فرمانده لش��کر 14 امام حس��ین)ع(«، 
»محمدابراهیم همت، فرمانده لش��کر 27 محمد 
رس��ول الله)ص(« و »مهدی زین الدی��ن، فرمانده 
لش��کر 17 علی ب��ن ابی طال��ب)ع(« اش��اره کرد 
همچنین تصاویری از شهدایی که در زمان تدفین 
لبخند زده ان��د، در میان عکس فرماندهان جنگ 
تحمیلی، جای داده ش��ده  اس��ت. آخرین مجلد 
منتش��ر ش��ده از این مجموعه به تصاویر سردار 
شهید محمدابراهیم همت اختصاص یافته است. 
عکس های��ی از دوران کودک��ی و جوانی ش��هید 
همت و حضور وی در غرب کش��ور و کردس��تان 
در س��ال های آغاز انقلاب، در ابت��دای این کتاب 
قرار داده ش��ده اند. تلاش وی برای ایجاد وحدت 
بین مردم استان کردستان در مقابله با ضدانقلاب،  

محوریت این عکس ها را شکل داده  است. 

تمدیداکران»شیار1۴3«

»تمشک« و »لامپ 100« 
بعد از جشنواره اکران می شود

اکران عمومی فیلم سینمایی »شیار 143« به 
کارگردانی نرگس آبیار تمدید شد. غلامرضا فرجی، 
س��خنگوی شورای صنفی نمایش به سوره سینما 
گفت: فیلم س��ینمایی »همه چیز ب��رای فروش« 
ساخته امیرحسین ثقفی پس از جشنواره فیلم فجر 
در گروه س��ینما آزادی اکران می ش��ود.  فیلم های 
سینمایی »تمشک« ساخته سامان سالور و »لامپ 
100« ساخته سعید آقاخانی نیز پس از برگزاری 
س��ی و سومین جش��نواره فیلم فجر به ترتیب در 
گروه ه��ای فرهنگ اکران می ش��ود. وی ادامه داد: 
این فیلم در سالن یک سینما فرهنگ و به صورت 
موقت در این گروه اکران خواهد شد. شورای صنفی 
نمایش برای حمایت از آثاری که در گروه آزاد اکران 
می شوند تا موعد جشنواره فیلم فجر فیلمی اکران 
نمی کن��د تا پردیس های س��ینمایی برای فیلم ها 
سرویس مناسبی ارائه دهند. اکران فیلم سینمایی 
»ش��یار 143« و »ت��راژدی« یک هفت��ه دیگر در 

سرگروه های خود ادامه دارد. 

مرتض�یاسماعیلدوس�ت:فیل��م »چن��د 
مترمکعب عشق«، سرچش��مه دلدادگی را از 
فضای تنگ زیستن آغاز می کند و به مقصدی 
در آن سوی برف های امیدوارانه متصل می شود. 
فصلی که خب��ر از بهاری دیگر در چارس��وی 
خواستن می دهد. این فیلم نشان می دهد که 
چگونه عشق توان آن دارد که مرزهای جغرافیا 
را درنوردد و حتی در متراژی کوچک از فضای 
بودن، معرکه ای جاودانه بیافریند. گفت وگوی 
صورت یافت��ه با ب��رادران محم��ودی از رویای 
شکل یافته بر این قصه بود و جمشید به عنوان 
نویسنده و کارگردان و نوید در مقام تهیه کننده 
از چند متری گفتند که قلبی وسیع از عشق را 

معنا می بخشد.
***

درابتدامیخواستمبدانمکهمبنایاولیهتان
ازبس�ترعش�قب�همهاجرتب�ودی�اازنگاه
عبدالسلامبهقصهایعاشقانهمتصلشدید؟

نوید:ما به دنبال فیلمی عاشقانه بودیم و با توجه به اینکه 
بخشی از قصه واقعی در افغانستان صورت یافته بود، یک 

طرف قضیه را مهاجری افغان قرار دادیم.
جمش�ید:مبنای ما در چند مترمکعب عشق، بر مبنای 
عاش��قی بود و همه چیز براس��اس آن شکل گرفت و به 
واسطه آن باید به بحث مهاجرت نیز تا حدی می پرداختیم.
چقدربافضایمهاجرانافغانآشناییاولیهداشتید؟

جمش�ید:ما باید به تبعیت از قصه اولیه درباره بخشی 
از مهاجران افغان صحبت می کردیم. ش��اید این عش��ق 
می توانس��ت میان دو ایرانی ی��ا هر جای دیگر هم پیش 

بیاید و از این جهت فیلم ما می تواند فرامکانی باشد.
بههرحالحتیپرداختداس�تانیعشقیکهیک
پای�هاشمهاجریافغاناس�ت،نیازبهآش�ناییباآن

مردماندارد.
جمش�ید:بله. البته ما نیازی به آشنایی با کل فرهنگ 
افغان ها نداش��تیم و قصه ما تنها با مردمان مهاجر افغان 
در ایران بود و نسبت به آنها هم خیلی تحقیق کردیم و با 

آنها صحبت کردیم.
نوید:بعضی ها از ما می پرسند که شما برای ساخت فیلم 
به افغانستان رفته اید؟ و نمی دانند که نیازی به حضور در 
آنجا نیست. ما نخواستیم که درباره زندگی مردمان افغان 
فیلم بسازیم و تنها قصد نمایش داستانی عاشقانه و پاک 
داشتیم. ما به دنبال فیلمی انسانی بودیم و بحث مهاجرت 

در مرتبه اول اهمیت در این فیلم قرار نداشت.  
معم�ولاآث�اریکهدرب�ارهمردمانافغانس�اخته
شدهاس�ت،ازهرسویبهنگاهیجهتداروسیاسی
منتهیمیشود.البتهدراینفیلممابااثریسینمایی

وصادقانهمواجهیم.
نوی�د:از لحظه ای که نطفه این فیلم در ذهن ما ش��کل 
گرفت، قرار بود که قصه ای صادقانه در برابر عشق بسازیم 
و به سمتی تمایل نیابد اما به طور طبیعی در کنار عشق 
در این داستان مس��اله مهاجرت هم پیش می آید. اصلا 
همه عشق ها در یک بستر اجتماعی پیش می آید و ما در 
اینجا بستر فیلم را بر مبنای مهاجرت قرار دادیم. مساله 
مهم در داستان عاشقانه این است که رفتارهای اطرافیان 
چه تاثیری در سرنوش��ت عش��ق و دو طرف این مساله 
خواهد داشت. یعنی در این فیلم ما شاهدیم که طرز تلقی 
عبدالسلام، پدر مرونا، عشق را به کدام سمت می کشاند. 
اصلا قرار نبود شعاری درباره وضعیت بد مهاجران بدهیم 

یا درباره شرایط سخت کارگرهای 
ایرانی صحبت کنیم!

البت�هدرن�گاهعبدالس�لامبا
خش�مینهفتهمواجهیمکهاین
نوعبرخ�وردباایرانیه�اتاانتها

ادامهدارد.
نوی�د:به نظ��ر من عبدالس��لام 
خشمی ندارد بلکه پرسشگر است 
و این به دلیل شرایط خاصی بود 
ک��ه بر او پیش آم��د و از این نظر 
به دنبال رسیدن به پاسخ است و 

ت��ا آن لحظه به دلیل عدم رابطه، س��وال خود را مطرح  
نکرده بود و هنگامی که شرایط انجام سوال برایش پیش 
می آید، به آن مسائلی که در ذهنش باقی بود، می پردازد. 
جمش��ید: به نظر من هم سکوت عبدالسلام را نمی توان 
همچون خشم مطرح کرد و می توان اعتراض دانست چرا 
که عبدالسلام برای خودش مرتبه ای حتی میان افغان ها 
قائل بوده و از طبقه اجتماعی متفاوتی برخوردار است. او 
مانند دیگر افغان ها بابت وجود امنیت به ایران آمده و اینجا 
با مساله ای متفاوت از جایگاه اجتماعی مواجه می شود که 
این مساله برایش س��خت است و از طرفی اهل جنجال 
نیس��ت و برای همین تا آن لحظه پرسش��گری، سکوت 

اختیار می کند.
م�احتیپ�سازآنس�کانسنیزدرادامهبهخش�م
عبدالس�لامدربرابرصابرودیگرشخصیتهامیرسیم.
آنجاکهدرتعقیبوگریزیخش�ونتورزانهسراغمرونا

رامیگیرد.
نوید:این نظر شماست و به نظر من و خیلی از منتقدها، 
عبدالسلام بعد از آن مساله کاملا قانع شده و این مساله 

را پذیرفته است.
البت�هم�ادراینفیلمب�اکارگردان�یهنرمندانهو
ترکیببندیهایش�اعرانهایمواجهیمومیزانس�ن،
کادربندیهاوفضاس�ازیبهشکلیجزئینگررعایت

شدهاست.
جمشید:لطف دارید. همه تلاش من این بود که برخلاف 
فیلم های س��یاهنما به سمت فیلمی با قاب بندی زیبا و 
پرنش��اط ب��روم و این با توجه به نماهای گرفته ش��ده و 
ن��وع موس��یقی و زیبایی تصاویر در فیلم ش��کل گرفته 
است. من دوست نداشتم این فیلم تنها به عنوان فیلمی 
جشنواره پسند شناخته شود، اگرچه حضور در جشنواره 

می تواند اعتباری باش��د و من هم تلاش برای حضور در 
فستیوال های بین المللی را خواهم کرد اما هدف اصلی ام 
این نبوده است. به خاطر همین هم تلاش خودم را کردم 
که با همه جزئیاتی که ش��ما اش��اره کردید، به س��مت 

قاب هایی زیبا بروم.
ایدهاولیهتانهمبرمبنایهمیننوعمواجههباعشق

بودهاست؟
جمشید:در ایده اولیه قرار بود که همه افغان ها در کانتینر 
زندگ��ی کنند و محل قرار آن دو عاش��ق هم در کانتینر 
باشد و حتی خودش��ان هم تولید کانتینر می کردند اما 
متاسفانه در تهران نتوانستیم شرایط در اختیارگیری آن 
موقعیت را داش��ته باشیم. بعد فکر کردیم که چه امکان 
دیگری می توانیم برای داستان خود ایجاد کنیم. از طرفی 
برای من پایان رخ داده در فیلم بسیار مهم بود که حتما 
در داخ��ل کانتینر باش��د و مابقی اتفاقات را می ش��د در 
مکان هایی خارج از کانتینر و در مجاورت آن ش��کل داد. 

خدا را شکر حالا هم برای فیلم بهتر شده است.
ماباطراحیصحنههوشمندانهایهممواجهیمکهدر

فضاییبستهبهخوبینمایشمییابد.
جمش�ید:طراحی صحنه ما بس��یار با جزئی��ات اقدام 
به این کار کرده اس��ت که به قول ش��ما نتیجه اش، کار 
خارق العاده ای هم شده است. این دقت در طراحی صحنه 
را می توان در دیگر عوامل فنی هم مشاهده کرد و ما در 
صدا، تصویر، موسیقی و بازی ها با شرایط خاصی مواجهیم. 
از طرفی ما در نیمه اول با ش��رایط پرنشاطی طرفیم و با 
بچه ها صحبت کردیم که این دوگانگی ش��رایط در فیلم 

برای تماشاگر ایجاد شود.
لوکیشنمحصورونورهاییبرآمدهازدالانامید،بسیار

بهفضایزیستشخصیتهاکمککردهاست.
جمشید:جالب اس��ت که ما بیش از ۸ سال با این ایده 
درگیر بودیم و من از همان روزهای اول با توجه به فضای 
خاص کانتینرها به نام چند مترمکعب عشق رسیده بودم 
و تنها مس��اله ای که اصلا نمی شد از آن صرف نظر کنم، 

ملاقات های این دو عاشق در کانتینر بود.
نوید:آن لوکیشن واقعی است و ما براساس مشاهدات 
خود با زندگی افغان ها در آن محل، بخشی دیگر از آن 
را بازسازی کردیم و سعی کردیم لوکیشنی متناسب با 
داستان ایجاد کنیم تا آن فضای خاص برای تماشاگر 

رخ دهد.
جمشید:واقعا نوید همراه خوبی 
برای من بوده است و شرایط تهیه 
امکانات را به خوبی برای ما فراهم 
کرد. ما اتاقک هایی را در آن محل 
اضاف��ه کردیم و حتی آن کانتینر 
ه��م خیلی ب��ا جزئیات س��اخته 
شده است چرا که نمی توانستیم 
کانتینری با آن شکل داشته باشیم 

تا آن شعاع نوری شکل بگیرد.
مابافیلمبرداریهنرمندانهای
هممواجهیمکهنماهایضدنورو
عناصرزیباییشناسانهبصریدرآن،جایبحثیمجزا

دارد.
جمشید:بله، کار مرتضی غفوری بسیار عالی بود. ما در 
۸ بخش کاندیدای سیمرغ در فجر بودیم که در همگی 
ب��رای اولین بار کاندیدا می ش��دیم. آن دیده ش��دن در 
جشنواره سال پیش برای ما بسیار امیدوارکننده بود. ما 
تیم هماهنگ و همراهی داشتیم و در فیلمبرداری سعی 
کردی��م دو نوع جنس متفاوت در رنگ آمیزی را در فیلم 

بگنجانیم و آنها را در هم دیزالو کنیم. 
همراهبااتفاقاتفیلم،دوربینهمرویدستمیرود.

اینانتخابشمابودهاست؟
جمشید:مساله سخت برای من این است که همیشه 
مرز دوربین روی دس��ت و ش��رایط دیگر را به خاطر 
وضعی��ت خاص فیلمبرداری گ��م می کنم و مرتضی 
غفوری حواس��ش بود. از طرفی همه آثار قبلی کوتاه 
و تل��ه خود را به ط��ور کامل با دوربین روی دس��ت 
گرفته بودم و در چند مترمکعب عشق باید تجربه ای 
از دوربین روی دس��ت و ش��رایط دیگر دوربین روی 
سه پایه و تراولینگ و در عین حال بازی لنز را در پیش 
می گرفتم و باید در اینجا بگویم که چند روز اول کاملا 

پوست انداختم تا با لنزها کنار بیایم.
ازچهدوربینیاستفادهکردید؟

جمش�ید:دوربین sony FS700  که دوربین متفاوت 
اما ثمربخشی است و خیلی از فیلمسازان فکر می کنند 
ما با دوربین RED کار کردیم و وقتی متوجه شوند که 
ما با دوربین دیگری کار کردیم، شاید متعجب شوند. به 
نظرم می توان از تکنولوژی، خروجی های خوب و متفاوتی 
به دس��ت آورد چون وقتی دوربی��ن و امکانات جدیدی 
می آید، خیلی زود از ش��رایط گذشته خارج می شویم و 

امکانات قبل را نادیده می گیریم. در صورتی که شاید هنوز 
به کیفیت محصول جهانی نرس��یدیم اما می خواهیم از 

ابزارهای آن با سرعت جلو بزنیم.
بهنظرمیرسدکارگردانیقابلتوجهفیلمبسیاربالاتر

ازفیلمنامهآنعملکردهاست.
جمش�ید:فکر نمی کنم. به نظر من این عش��ق پاک و 
خاصی که ترسیم کردیم، ناشی از فیلمنامه درستی بود 
که پی ریزی شد و همه چیز را نمی توان در اجرا خلاصه 

کرد.
پایانفیلمنامههمازابتدابرهمینمنوالبودهاست؟

جمش�ید:نه، در فیلمنامه اولیه قرار بود پایان متفاوت و 
غیرخطی را کار کنیم. یعنی بیشتر تغییر در دقایق 70 
ت��ا 90 فیلم بود که من بعدا تصمی��م گرفتم که آن کار 
را نکنم. یعنی نخواستم فیلمنامه ای را که به طور خطی 
روایت می ش��ود، در پایان به فاز غیرخطی بکشانم و این 

مساله در واقع هنگام تدوین پیش آمده است.
برخیهاب�هکاراکترهاییمانندغفوروصاحبکارگاه
بهعنوانخردهپیرنگمینگرند.امابهنظرمآنهاقابلیت

رسیدنبهاینراندارند.
جمش�ید:من هم آنه��ا را خرده پیرنگ نمی دانم و فیلم 
چند مترمکعب عشق را در راستای فیلمنامه ای کلاسیک 
می بینم. من با یک دوستی صحبت می کردم که می گفت 
ما تنها یک خرده پیرنگ داریم و آن ماجرای ختنه است 
که خارج از فضای روایی است، من در آنجا برای نمایش 
زندگی واقعی از وجود دکتر استفاده کردم. اما به قول شما 
غفور و صاحب کارگاه را در راستای روایت فیلم دانسته و 

آنها را خرده پیرنگ نمی دانم.
نوید:آن چیزی که ش��اید برخی ها به عن��وان اغراق در 
فیلم فرض کنند، در واقع به واس��طه عش��قی است که 
براساس امید به زندگی از سوی صابر و مرونا در اطرافیان 
شکل یافته است. یعنی حتی پلیس هم براساس همان 
فضای خاص بسیار مهربانانه تر برخورد می کند. ما همه 
سعی خود را کردیم که با همه سختی ها بتوانیم مفهوم 
زندگی را در همان لوکیشن افغان ها تصویر کنیم و برای 
همین آنقدر فیلم مورد توجه قرار گرفته است. ما در آنجا 
سرزندگی و کار و تلاش را به مفهوم امیدواری می بینیم. 

اگرچه باید تلخی هایی هم به تصویر درآید.
نقط�هعطفایجادش�دهازبحرانباتاخیرش�کل
میگیردوبرایناس�اسباکش�مکشکمیازس�وی

شخصیتاصلیمواجهیم.
جمش�ید:ب��ه لح��اظ زمانی ما 
در میانه ه��ای فیلم ب��ه آن اتفاق 
می رسیم که پلیس برای افغان ها 
مش��خص  را  خ��روج  ش��رایط 
می کن��د. به طور قطع ب��ا آوردن 
نقطه عطف ها به س��متی جلوتر، 
می توانس��تیم موج��ب درگیری 
بیشتر مخاطب شویم اما ما به طور 
تعمدی خواس��تیم که در عرض 
حرکت کنیم و با کشیدن مخاطب 

به تاملی بیشتر، امکان درک شرایط این مردمان را برای 
آنها فراهم کنیم. حتما مخاطب باید صبر بیشتری برای 
همراهی با چنین داستانی داشته باشد که خوشبختانه 
چنین هم ش��ده است. اگر چه من هم موافق هستم که 
ما می توانستیم با حوادثی پی درپی و گره افکنی به فیلمی 
پرحادثه برسیم. به نظرم اگر تماشاگر بیشتر حوصله کند 
و با فیلم همراهی داشته باشد، حتما می تواند به سرانجام 

خوبی دست یابد.
ریت�مفیلمبرایناس�اسازمیانهه�ایآندچاررکود

میشود.
جمش�ید:اصلا مخالف گفته شما نیستم که اگر نقطه 
عط��ف زودتر اتف��اق می افتاد، ما با اث��ری زنده تر مواجه 
می شدیم اما من این نوع نگارش را بیشتر برای نشان دادن 
سکوت عبدالسلام ایجاد کردم تا عشق جوانانی مانند صابر 
و مرونا. یعنی خواستم آن سکون اولیه با پرسشی که بعدا 

رخ می دهد، قابل مقابله باشد.
چگونهفیلمرابهعنواننمایندهافغانستانبهآکادمی

اسکارفرستادید؟
نوی�د:ما از خردادماه پیش ش��رایط اکران آن را با توجه 
ب��ه پروانه نمایش آن داش��تیم. اما طبق قانونی که برای 
فیلم اولی ها است، نمی توانستیم در نیمه اول سال، فیلم 
را اکران کنیم و بر همین اساس فیلم را به عنوان نماینده 
ایران بفرستیم. ما برای اینکه بتوانیم نماینده افغانستان در 
اسکار باشیم با آنها صحبت کردیم و با آقای ایوبی نیز این 
پیشنهاد را مطرح کردیم که ایشان خیلی استقبال کرد 
و ما هم فیلم را در افغانستان اکران کردیم و از همان جا 
به عنوان نماینده افغانستان به اسکار فرستادیم. این مساله 
در دنیا به ش��کلی کاملا مش��خص درآمده و محصولی 
ساخته ش��ده از چند کش��ور، به عنوان نماین��ده یکی از 

کشورها حضور می یابد. مثلا فیلم گذشته که 
محصول چند کشور بود، به عنوان نماینده ایران 

در اسکار حضور یافت.
انتظ�ارحضوردرجم�عکاندیداهاینهایی

اسکارراهمداشتید؟
نوید:همین حضور برای فیلم چند مترمکعب 
عش��ق بسیار ارزنده بود و بعد از ارائه به اسکار، 
جش��نواره های دیگ��ری با ما تم��اس گرفتند 
و خواه��ان حض��ور این فیلم در فس��تیوال ها 
شدند. برای بهترین های اسکار در کالیفرنیای 
آمریکا که چند وقت دیگر برگزار می شود هم 
این فیلم را خواستند. حضور در جشنواره های 
ب��زرگ به دنبالش حق خرید فیلم برای اکران 
عموم��ی در آن کش��ورها را خواهد داش��ت و 
همین مس��اله هم می تواند در ادامه به فروش 
ح��ق رای��ت دی وی دی فیل��م بینجامد حتی 
ممکن است بعدها امکان خریداری تلویزیون 
از س��وی آن کشورها را داشته باشد. اینها را با 
جزئیات برای ای��ن می گویم که بعضی ها فکر می کنند، 
حضور در جشنواره های متعدد، اتفاق بدی است! حضور 
در جشنواره ها به مانند این است که محصول تولیدی شما 

دارد به عرصه های بیشتری دست می یابد.
جمش�ید:حضور در فس��تیوال های ب��زرگ و خصوصا 
اسکار، ساز و کارهای مخصوص خود را دارد و حتما باید 
پخش کننده آمریکایی پش��ت سرش باشد و از چند ماه 
قبل برای آن فیلم تبلیغات صورت بگیرد و بدون پشتوانه 
نمی توان ب��ه دنبال موفقیت بود. اینها اس��کار را مجاب 
برای جایزه دادن می کند. ما امسال فیلم برنده کن را در 
گزینه های اسکار نداریم. یعنی فیلم خواب زمستانی نوری 
بیلگه جیلان اصلا انتخاب نشد. البته ما هم پخش کننده 
فرانس��وی داریم که قبلا هم پخش آثار آقای فرهادی را 

انجام داده است.
فیل�مت�ابهحالتوجه�اتارزندهایراازس�ویهمه

جناحهابهدنبالداشتهاست؟
نوید:الحمدلله تا این لحظه که با هم صحبت می کنیم، 
هیچ منتقد و نش��ریه و خبرگزاری، این فیلم را س��یاه و 
ناامیدانه ندیده است. این فیلم سرشار از امید است، چرا 
که فیلمی درباره عشق است و می دانید که در جشنواره 
هشتم منتقدان نیز به عنوان بهترین فیلم شناخته شده 
اس��ت و خوش��بختانه همه جناح های سیاس��ی از فیلم 
چندمترمکعب عشق استقبال کردند. در همان جشنواره 
آقای نادر طالب زاده وقتی از س��ینما بیرون آمدند، اشاره 
داش��تند که این فیلم تلنگری به مدافعان انقلاب است. 
حاج آقا مرادی این فیلم را پاک ترین عش��قی دانسته که 
مش��اهده کردند. فیلم چند مترمکعب عشق را به خاطر 
پاکی و صداقت آن کمتر کسی در جامعه است که دوست 
نداش��ته باشد و فروش خوب آن در میان این تعداد زیاد 

فیلم، بر همین اساس بوده است. 
ب�هنظرت�اناینفیلمتاثیریفراترازس�ینمادرابعاد

بینالمللیهمخواهدداشت؟
جمش�ید:واقعا نمی دانم که چقدر توانس��ته ایم فضای 
دوستانه ای از روابط ایران و افغانستان را نشان دهیم. ما به 
دنبال نزدیکی ها بودیم و اگر از این زاویه نگاه کنیم، حتما 
فیلم توانسته موفق عمل کند. ما به دنبال این بودیم که 
عشقی پاک و واقعی را نشان دهیم. در درون این فیلم، نور 
امیدوارانه ای وجود دارد. اگرچه به ظاهر پایانی تلخ برای 

برخی می تواند باشد، اما در بطن آن امید نهفته است.
نوی�د:خوش��بختانه تا ب��ه حال 
استقبال خیلی خوبی شده است 
و جدا از اینک��ه در ارتباط رودررو 
با تماشاگران به عکس العمل های 
مناس��بی می رس��یم، در فضای 
مخاطب��ان  ب��ا  ه��م  مج��ازی 
می ش��ویم  مواجه  علاقه من��دی 
که ب��ه دنبال پیش��نهاد دادن به 
ه��م برای دیدن فیلم هس��تند و 
همه نش��ان دهنده توجه به فیلم 
چندمترمکعب عش��ق است. این 
نشان می دهد که اگر حرفی را بخواهیم به شکل درستی 
بزنیم، حتما مورد توجه همگان قرار می گیرد. وقتی شما 
عشقی را چنان زلال و پاک نشان می دهید که حتی یک 
لحظه نش��انی از گناه در روابط آن وجود ندارد، می تواند 
مورد توجه همگان باش��د. ما به شکلی صادقانه و بدون 

جانبداری درباره عشق صحبت کردیم. 
استقبالافغانهاازاینفیلمچگونهبودهاست؟

نوید:به نظرم با توجه به اینکه ما در فیلم چند مترمکعب 
عشق، بدون جانبداری و رفتن به مسائل مرزبندی، داریم 
صادقانه حرف می زنیم، استقبال خوبی هم از هر دو طرف 
پیش آمده است. ما چند شب پیش در برنامه نقد فیلم در 
فرهنگسرایی بسر می بردیم که آقایی افغانی که مقیم ایران 
هستند در جلسه حضور داشتند و گفتند که این بهترین 
تصویری بود که از مردمان افغانس��تان نمایش داده شد و 

همه تماشاگران به شکل پرشوری او را تشویق کردند.
جمشید:خوشبختانه هم افغان ها و هم ایرانی ها به اندازه 
از فیلم لذت می برند و این تعابیر زیبایی که در سایت ها 
و خبرگزاری ها به ش��کلی ش��اعرانه منعکس می ش��ود، 
به واسطه همین مس��اله بوده است. یعنی مطرح کردن 
پرسش بدون جانبداری و رفتن به فضایی خاص که امکان 

شعارگرایی دارد.
فیلمبعدیتانراهمدراینفضاخواهیدساخت؟

جمش�ید:ما باز هم قصه اجتماعی خواهیم داش��ت که 
بخش��ی از آن مربوط به مهاجری اس��ت که امکان دارد 
افغان باش��د. در فیلم بعدی هم به دنبال ترسیم عشقی 
هستیم که حتی می تواند مادرانه باشد. من و جمشید بر 
این باوریم که عشق های امروز اصلا معنای واقعی عشق را 
ندارد و بیشتر بازی است. الان بسیاری از جوانان با دیدن 

این فیلم به عشقی واقعی پی می برند.
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تابهحالاس�تقبالخیلیخوبیش�ده
اس�توجداازاینک�هدرارتباطرودررو
ب�هعکسالعمله�ای تماش�اگران ب�ا
مناسبیمیرسیم،درفضایمجازیهم
بامخاطبانعلاقهمندیمواجهمیشویم.
وقتیشماعش�قیراچنانزلالوپاک
نش�انمیدهیدک�هحتیی�کلحظه
نش�انیازگناهدرروابطآنوجودندارد،

میتواندموردتوجههمگانباشد

ه�م و افغانه�ا ه�م خوش�بختانه
ایرانیه�اب�هان�دازهازفیل�مل�ذت
میبرن�دوای�نتعابیرزیبای�یکهدر
س�ایتهاوخبرگزاریه�ابهش�کلی
ش�اعرانهمنعکسمیشود،بهواسطه
همینمس�الهبودهاست.یعنیمطرح
ک�ردنپرس�شب�دونجانب�داریو
رفت�نب�هفضاییخ�اصک�هامکان

شعارگراییدارد


